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 مصطلح "الحراطين" بتافيلالت: من جدل التسمية إلى الآثار النفسية والاجتماعية

 - دراسة ميدانية -

 ملخص

 معمّقةالجوهرية التي تحتاج إلى دراسات  طقة تافيلالت بالمغرب من القضاياتعد قضية الأصل في من

مصطلح )الحراطين(.  مثلالمفاهيم ذات الدلالة العنصرية،  بهدف تفكيكلفهم النسيج الفيلالي المتنوع، 

وعي بآثاره النفسية هذا المصطلح القدحي الذي توارثته الأجيال ظل اللسان الفيلالي متمسكا به دون 

داول هذا تب المرتبطةالسيكولوجية والسوسيولوجية  الأبعادتأتي هذه الورقة لكشف  والاجتماعية.

رشيد القارئ المعنيّ إلى الكفّ عن استخدام هذه المصطلحات والابتعاد عن المصطلح على الألسن، وت

 التصنيفات العنصرية.
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The term "Haratin" in Tafilalt: From the Controversy of Naming to Psychological and 

Social Impacts 

- A Field Study – 
Abstract 

The issue of origin in the Tafilalt region of Morocco is a fundamental topic that requires in-depth 

studies to understand the diverse Filaali fabric, with the aim of deconstructing racially charged 

concepts, such as the term "Haratin." This derogatory term, inherited through generations, has 

remained ingrained in the Filaali dialect, often without awareness of its psychological and social 

consequences. This paper seeks to unveil the psychological and sociological dimensions associated 

with the use of this term, while guiding the concerned reader toward refraining from using such 

expressions and distancing themselves from racial classifications. 
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